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Medlem af Inatsisartut Karl Lyberth 
/HER 

Svar på § 37 spørgsmål fra Karl Lyberth, Siumut, vedrørende MSC-
certificering af forskellige grønlandske fiskerier, 2010-273 

 
 
I henhold til Inatsisartuts forretningsorden § 37 stk. 1 har du fremsat følgende 
spørgsmål til Naalakkersuisut. 
 
Spørgsmål: 

1. Hvilke lande har tilkendegivet, at de ikke vil købe torsk der ikke er mær-
ket med MSC? 

2. Hvilke lande har tilkendegivet, at de ikke vil købe hellefisk der ikker er 
mærket med MSC? 

3. Hvilke lande har tilkendegivet, at de ikke vil købe havkat der ikke er 
mærket med MSC? 

4. Hvilke lande har tilkendegivet, at de ikke vil købe andet fisk der ikke er 
mærket med MSC? 

5. Hvis man skal leve op til kravene for MSC- mærkning for ovenskrevne 
fisk hvilke krav skal Grønland leve op til? 

6. Hvis man skal leve op til kravene for MSC- mærkning for ovenskrevne 
fisk hvilke krav skal fiskerne i Grønland leve op til? 

7. Har man på nuværende tidspunkt kendskab til hvilke fiskerimetoder der 
skal afskaffes, hvis man skal leve op til kravene for MSC – mærkning? 

8. For at MSC- certificere ovennævnte fisk skal kunne certificeres som nog-
le der lever op til MSC-mærkning, mener Naalakkersuisut, at biologerne 
har tilstrækkelig viden om fiskemassen i vore vide farvande? 

9. For at leve optil MSC- certificering vil det nødvendiggøre, at biologens 
anbefalinger fremover ikke må tilsidesættes? 

10. Hvilken tidshorisont regner Naalakkersuisut med, for at ovenstående fisk 
kan blive MSC-certificeret? 

11. Er de kystnære fiskere lige så klar til at blive MSC-certificeret ligesom 
havfiskerne? 

12. Har Naalakkersuisut planer om at udføre en MSC-
mærkningskampagne? 

 
Svar: 
Ad spørgsmål 1 til 4: 
Det besluttes ikke på nationalt niveau, om man vil købe MSC mærket fisk. Dette 
er noget den enkelte importør træffer afgørelse om. Se herom i mit svar på 
spørgsmål nummer 264, som vedlægges i kopi. 
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Ad spørgsmål 5: 
Her vil jeg henvise til min besvarelse på spørgsmål nummer 247 fra den 17. no-
vember d.å. som vedlægges i kopi. 
 
Ad spørgsmål 6: 
For at opnå en MSC-certificering skal fiskeriet forvaltes i overensstemmelse 
med de 3 hovedprincipper som certificeringen bygger på. Det vil sige: 

- Bæredygtig udnyttelse af fiske- og skaldyrsbestandene. 
- Forhindring af skader på miljøet som følge af fiskeriet. 
- Effektiv og transparent forvaltning af fiskeriet. 

 
Ad spørgsmål 7:  
Ved brug af bundtrawl skal der udvises forsigtighed, hvis der er tegn på, at der 
på bunden er følsomme koral og svampeforekomster. Ligeledes er der forskelli-
ge regler i forbindelse med bifangst, som skal overholdes.   
 
Ad spørgsmål 8: 
MSC mærkning vil godt kunne opnås med den nuværende biologiske viden om 
fiskemassen i Grønlands farvande, også selvom denne viden ikke er helt kom-
plet. 
 
Ad spørgsmål 9:  
En MSC-cetrtificering af et fiskeri bliver taget op til fornyet vurdering hvert andet 
år. Det vil sige, at hvis de biologiske anbefalinger tilsidesættes, så er der risiko 
for at miste MSC-certificeringen igen.  
 
Ad spørgsmål 10: 
Det vurderes af erhvervet, at en MSC-certificering af de vestgrønlandske rejer 
muligvis kan foreligge i første halvdel af 2011. Med hensyn til de andre fiskear-
ter der nævnes, så kan der endnu ikke sættes nogen tidshorisont på vedrøren-
de en eventuel certificering. Udarbejdelse af forvaltningsplaner er dog igangsat.  
 
Ad spørgsmål 11: 
Med hensyn til de kystnære grønlandske fiskere, så er det muligvis vanskeligere 
at opnå en MSC-certificering, idet tendensen er, at kvoterne bliver opfisket tidli-
gere og tidligere på året. Dette bevirker at der bliver lagt stort pres for at forhøje 
kvoterne. Kvoter der i første omgang er fastsat i henhold til de biologiske anbe-
falinger. Når kvoterne forhøjes, så overskrides den biologiske anbefaling, hvilket 
gør en MSC-certificering problematisk.  
 
Ad spørgsmål 12: 
Det kan oplyses, at Naalakkersuisut i 2011 har til hensigt at gennemføre en op-
lysningskampagne vedrørende MSC. En kampagne, der skal gennemføres i 
samarbejde med Konsulenttjenesten for Fiskere og Fangere.  
 
Med venlig hilsen 
 
 
Ane Hansen 


